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به دنب�ال ناكامي بان�ك مركزي در س�اماندهي 
مؤسساتي مانند كاسپين، ثامن الحجج و ميزان تا 
پايان سال 95  گويا 10 نفر از نمايندگان مجلس در 
نامه اي به هيئت رئيسه خواستار تحقيق و تفحص 
از بانك مركزي شدند، اين در حالي است كه اخيراً 
رئيس كل بانك مركزي گزارش�ي از ساماندهي 
مؤسسات غير مجاز به مجلس ارائه داد كه گويي 
م�ورد پذيرش نماين�دگان قرار نگرفته اس�ت. 
به گزارش »ج��وان« اگرچ��ه س��اماندهي هزاران 
مؤسس��ه اعتباري كار ساده اي نيس��ت اما بد عمل 
كردن بانك مركزي در حوزه ساماندهي هزينه هاي 
قابل ملاحظه اي را ايجاد كرده است و شايد بهتر بود 
اصلًا بانك مركزي بدون برنامه و راهبرد مش��خص 
در اين حوزه ورود پيدا نمي كرد چراكه در سراس��ر 
كشور تعداد زيادي از س��پرده گذاران مؤسساتي كه 
در گذشته مجوزهاي خود را از نهادهايي غير از بانك 
مركزي اخذ كرده بودند با مشكل مواجه شده اند اما 
مسئوليت چالش مؤسسه كاسپين به طور مستقيم 

به خود بانك مركزي بازمي گردد. 
  آغاز تحقيق و تفحص از بانك مركزي 

10 نماينده در نامه اي به هيئت رئيس��ه مجلس با 
اشاره به نقض قانون و اجراي ناقص آن از سوي بانك 
مركزي در موضوع مؤسسات مالي غيرمجاز، خواستار 
آغاز تحقيق و تفحص از اين بانك شدند. پيش از اين 
هم محمدرض��ا پورابراهيمي، رئيس كميس��يون 

اقتصادي مجلس ش��وراي اس��لامي در نامه اي به 
رئيس كل بانك مركزي خواستار ارائه گزارش كامل 
از وضعيت مؤسس��ات مالي غيرمج��از به خصوص 
كاسپين و فرشتگان شده و اعلام كرده بود در صورت 
عدم ارائه گزارش جامع، ماده ۲۳۶ آيين نامه داخلي 
مجلس كه موضوع تحقيق و تفحص را با درخواست 

نمايندگان پيگيري مي كند، كليد خواهد خورد. 
بر همين اساس، روز سه شنبه ولي الله سيف، رئيس كل 
بان��ك مركزي با حض��ور در كميس��يون اقتصادي 
مجلس علاوه بر ارائه گزارش در مورد آخرين وضعيت 
ساماندهي مؤسسات مالي غيرمجاز، توضيحاتي را در 
رابطه با پرونده مؤسسه اعتباري كاسپين و فرشتگان 
اعلام ك��رد اما بنا به گفته س��خنگوي كميس��يون 
اقتصادي، با توجه به مشكلات و حجم بالاي پرونده ها 
در خصوص مؤسس��ات مالي و اعتباري كاسپين و 
فرشتگان مقرر شد ادامه رس��يدگي به اين پرونده، 
به جلسه بعدي كميس��يون اقتصادي موكول شود، 
در اين ميان نظرات نمايندگان كميسيون اقتصادي 
درباره اعمال ماده ۲۳۶آيين نامه داخلي در خصوص 
ارجاع پرونده مؤسس��ات مالي و اعتباري كاسپين و 
فرش��تگان به قوه قضائيه نيز بررسي شد. در همين 
ارتباط، روزسه شنبه 10 نفر از نمايندگان مجلس، 
طي نامه اي به رئيس مجلس شوراي اسلامي، اجراي 
ماده ۲۳۶ و كليد خوردن تحقيق و تفحص از بانك 
مركزي را خواستار شدند. محمدرضا پورابراهيمي، 

علي اصغر يوس��ف نژاد، نادر قاضي پ��ور، علي اكبر 
كريمي، زهرا سالمي، سيدجواد ابطحي، احمد سالك 
كاشاني، محمدمهدي زاهدي و محمدباسط درازهي 
از جمله نمايندگاني هستند كه خواستار تحقيق و 

تفحص از بانك مركزي شده اند. 
در بخشي از نامه نمايندگان به هيئت رئيسه مجلس 
آمده است: با عنايت به وضعيت به وجود آمده براي 
مؤسسه كاسپين و فرش��تگان به نظر مي رسد عدم 
رعايت شئونات و نقض اجراي قانون و اجراي ناقص 
قانون توس��ط بانك مركزي معمول ش��ده اس��ت. 
بدينوسيله خواهان اعمال ماده ۲۳۶ قانون آيين نامه 
داخلي مجل��س در مورد بانك مرك��زي جمهوري 
اسلامي ايران هس��تيم. پيش از اين نيز نمايندگان 
مجلس در تذكري ب��ه رئيس كل بان��ك مركزي، 
بر ضرورت تعيين تكليف س��ريع س��پرده گذاران 
كاسپين با توجه به مذاكرات مكاتبات قبلي تأكيد 
كرده بود. ۲۶ نماينده مجلس پاي اين تذكر را امضا 

كرده بودند. 
 گاف بانك مركزي در ارائه مجوز به مؤسسه 

كاسپين
بهمن ماه سال ۹۵ بانك مركزي مجوزي را كه براي 
تشكيل مؤسسه مالي »كاسپين« پيش از اين ارائه 
داده بود به يكباره »مش��روط« اعلام كرد ! كه اين 
اقدام در طول تأسيس بانك مركزي بي نظير بود و در 
واقع طبق قانون همه مسئوليت هاي حادثه مشروط 

اعلام شدن مجوز كاس��پين بر عهده بانك مركزي 
است و دولت و بانك مركزي با طرح عناويني چون 
قطعي و مشروط در حوزه مجوزها آينده ساماندهي 
مؤسسات مالي و اعتباري را با مخاطره روبه رو كردند، 
زيرا اينطور تلقي ش��د كه ارائه مجوز به مؤسسات 
غيرمجاز از سوي بانك مركزي تله اي بيش نيست 
كه هزينه اين تله را بايد سپرده گذاران مؤسسات 
و تعاوني هاي اعتباري بدهند. از س��ال گذش��ته 
تاكنون س��پرده گذاران كاس��پين، ثامن الحجج و 
ميزان با بدترين ش��رايط روح��ي و رواني روبه رو 
بوده اند، اما در بي��ن موارد مذك��ور بانك مركزي 
درخصوص مؤسسه كاسپين صاحب تقصير است 
زيرا بايد قبل از صدور مجوز براي كاسپين تمامي 
فرآيند قانون��ي )حقوقي و مالي( را ب��راي ادغام 
هفت تعاوني منحله انجام م��ي داد نه اينكه براي 
گروكشي و اختلافاتي كه با سرمايه داران و افراد 
بانفوذ پيدا كرده است، سپرده گذاران كاسپين را 

وجه المصالحه قرار دهد. 
  محل مشكل كجاست؟

به نظر مي رسد ريشه مشكلات بخش پولي كشور 
متولی اصل��ي اين حوزه ها يعن��ي بانك مركزي 
مي باشد و غيرممكن است برخي از جريان هاي 
موجود در اي��ن دو بخش در ايج��اد چالش هاي 
بخش پولي و مالي كش��ور بدون نقش باشند، از 
اين رو مجلس شوراي اس��لامي از طريق بازوي 
پژوهشي خود بايد با دست پر به استقبال تحقيق 

و تفحص از بانك مركزي برود. 
 ترفند انتخاباتي بانك مركزي 

براي رأي گرفتن از كاسپيني ها
سپرده گذاران كاسپين از اطلاعيه شب انتخاباتي 
بانك مركزي هم ناراحت هس��تند زيرا به اين باور 
رس��يده اند عده اي مي خواهند با ب��ازي دادن آنها 
درس عبرتي درس��ت كنند تا م��ردم در بانك ها و 
مؤسساتي كه س��ود بالا به س��پرده گذار پرداخت 
مي كنند، سپرده گذاري نكنند. بانك مركزي دولت 
يازدهم در آستانه انتخابات دوازدهمين دوره رياست 
جمهوري اطلاعيه هايي صادر ك��رد كه حكايت از 
برنامه اين بانك مركزي براي پرداخت سپرده هاي 
خرد مردم داشت. به دنبال انتش��ار اطلاعيه بانك 
مركزي مبني بر تعيين تكليف صرفاً سپرده گذاران 
10 ميليون توماني فرش��تگان منحل شده سابق 
بزرگ ترين عضو مؤسس��ه مجاز كاسپين، بيش از 
هزار نفر از مردم خشمگين تهراني سراسيمه خود 
را به ساختمان مركزي اين مؤسس��ه در آرژانتين 
رساندند. سپرده گذاران كاسپين به نحوه ساماندهي 
مشابه مؤسسات غيرمجاز و نيز برخورد مبهم و ناقص 
بانك مركزي براي تمام مبالغ سپرده گذاران نزد آن 
مؤسسه مجاز و همچنين عدم شفاف سازي كامل 
جهت بازپرداخت تمامي ارقام س��پرده ها از سوي 

بانك مركزي معترض بودند و هستند.

مجلس آماده تحقیق و تفحص از بانک مرکزی
زنگنه: نمي توانیم حكم مربوط به صادرات 

گاز به ترکیه را منتشر کنیم

وزير نفت درباره حكم صادره در مورد صادرات گاز به تركيه گفت: 
متن حكم را نه ما و نه طرف مقابل نمي توانيم منتشر كنيم چراكه غير 
قانوني است اما در اختيار مراجع رسمي كشور مي تواند قرار بگيرد. 
بيژن زنگنه وزير نفت در حاشيه جلس��ه هيئت دولت در پاسخ به اين 
سؤال كه با توجه به تحولات كنوني قطر ميادين مشترك ما با اين كشور 
در چه وضعيتي قرار خواهند گرفت، اظهار داشت: مسئله خاصي وجود 
نخواهد داشت و هر دو طرف طبق روال كار خود را انجام خواهند داد. 

وي در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه گفته مي شود مذاكرات ايران با هند 
به دليل توقع اين كشور براي خريد گاز ارزان تر و مشابه آنچه به تركيه 
ارسال مي شود به شكست انجاميده و شركتي روسي جاي آن را گرفته 
است، درست است يا خير، گفت: اين مسئله كه هندي ها آمدند و درباره 

ترك ها با ما صحبت مي كنند دروغ بزرگي است. 
زنگنه ادامه داد: ما با هندي ها سر اين موضوع كه اگر فرزادB را توسعه 
دهند و با قيمت گازي كه از ما برداش��ت مي كنند به توافق نرسيديم، 
دو راه را هم ب��ه موازات مذاك��رات با هندي ها دنب��ال مي كنيم؛ يكي 
اينكه ش��ركت گازپروم روس��ي آمده و درباره همان ميدان فرزاد B و 
A پيشنهاداتي به ما داده است. وزير نفت تصريح كرد: راه ديگر اينكه 
ما خودمان شروع كرديم به تكميل كردن مطالعات كه اگر قرار شد به 
روش ديگري ميدان را توس��عه دهيم، مطالعات آن را داشته باشيم و 

فرصت را از دست ندهيم. 
وي درباره تشكيل كارگروه هايي در وزارت نفت گفت: اين كارگروه ها 
براي عقد قراردادهاي بالا دس��تي نفت تش��كيل شده اس��ت و براي 
بهره برداري پروژه ها نيست، ما براي هر كدام از ميدان ها يك كار گروه 
تشكيل داديم. زنگنه اضافه كرد: هر كدام از اين كارگروه ها يك بخش 
فني دارد كه طرح توس��عه ميدان را بررس��ي كرده و با طرف خارجي 
مذاكره مي كنند و هنگامي كه به تفاهم رسيدند، مسيري دارد كه بايد 
در شوراي فني  در سطح مديريت برنامه ريزي تلفيقي بررسي شود كه 

اگر بعد از آن لازم شد به شوراي عالي مخازن خواهد رفت. 
وزير نفت درباره تغيي��رات كابينه اظهار بي اطلاعي ك��رد و پيرامون 
بحث توليد پالايشگاه ستاره خليج فارس و كاهش توليدات آن گفت: 
اين موضوع را تأيي��د نمي كنم،در همان موقع ه��م گفتيم اين توليد 
مستمر ش��روع ش��ده و جريان ادامه دارد و در حال تثبيت توليد در 

آنجا هستيم. 
وي تأكيد كرد: من هيچ گاه نگفتم در بنزين خودكفا مي شويم، روزنامه 
كيهان گفت و خودش هم بايد جواب آن را بدهد، بنابراين برويد از آقاي 
شريعتمداري بپرس��يد. وزير نفت پيرامون بحث ارسال گاز به تركيه 
خاطرنشان كرد: متن حكم را نه ما و نه طرف مقابل نمي توانيم منتشر 
كنيم چراكه غير قانوني است اما در اختيار مراجع رسمي كشور مي تواند 

قرار بگيرد اما مي توانيم بحث را تشريح كنيم. 
زنگنه در پايان با اش��اره به صادرات نفت به اروپا خاطرنش��ان كرد: ما 
درصدد تنوع مشتريانمان هستيم، در ساليان تحريم پنج عدد مشتري 
داشتيم و الان اضافه شده و اين روند ادامه دارد اما بدانيد قيمت فروش 

نفت ما معمولاً به شرق دور بيشتر از اروپاست.

آغاز طرح اشتغال فارغ التحصيلان از تير
جلوگیري از ريزش نیروي کار

مع�اون اش�تغال وزي�ر تع�اون، كار و رف�اه اجتماع�ي گف�ت: 
در ش�رايطي ط�رح كاران�ه اش�تغال فارغ التحصي�لان از تي�ر 
م�اه آغ�از مي ش�ود ك�ه در مراح�ل آزمايش�ي آن در هش�ت 
اس�تان ۷0 درص�د از كارورزان ج�ذب ب�ازار كار ش�دند. 
به گزارش مهر، عيس��ي منصوري با حضور در برنامه »تير امش��ب« با 
تشريح جزئيات اجراي طرح كارورزي فارغ التحصيلان گفت: با توجه به 
اينكه در دوره ركود اقتصادي، عدم تعادل كاري به وجود آمد و بنگاه ها 
تمايلي به جذب نيروي جديد ندارند، فضاي ركود اثرش تا چندين سال 
در جامعه باقي مي ماند. معاون توسعه اشتغال و كارآفريني وزير كار ادامه 
داد: از طرفي با گذراندن دوره رش��د كشور در سال هاي گذشته كشور 
پرورش نيروهاي انساني را گسترش داد، بدون توجه به ارزيابي كيفيت 
آموزش نيروها كه اين امر موجب عدم تع��ادل ميان بازار كار و مهارت 
نيروهاي دانش آموخته شد. منصوري ادامه داد: با توجه به كثرت نيروي 
كار بنگاه هاي ما جذب نيرو نداشتند و ۷۵ درصد افرادي كه وارد بازار 

كار شدند در سال 1۳۹۵ فارغ التحصيلان دانشگاه ها بودند. 
 وي با بيان اينكه معمولاً در بس��ياري از كش��ورها از چنين ابزارهاي 
تش��ويقي و حمايتي براي ترغيب و تش��ويق كار فرمايان در راس��تاي 
جذب نيروي كار جديد به كار گرفته مي شود، گفت: هم اكنون در نظر 
داريم در گام اول كارفرما را تشويق كنيم تا نيروي كار فارغ التحصيلي 
دانشگاهي جديد جذب كنند، بنابراين پيش بيني كرديم حدود دوسال، 
كار فرماياني كه نيروي كار دانش آموخته دانشگاهي جذب مي كنند، 
مشمول مشوق بيمه كارفرمايي شوند، يعني به ازاي هر فرد جذب شده 

كارفرمايان مشمول حمايت بيمه سهم كارفرما بشوند. 
منصوري ادامه داد: در مرحله بعد هدف ما آماده سازي نيروي كار براي 
بازار كار است كه اين افراد در دوره كارورزي مهارت لازم براي ورود به 
بازار كار كس��ب مي كنند. معاون وزير كار با بيان اينكه طرح كارورزي 
سال گذشته در هشت استان به صورت آزمايشي اجرايي شد، گفت: در 
اجراي آزمايشي طرح، بالاي ۷0 درصد كساني كه در اين طرح شركت 
كرده بودند جذب بنگاه هاي كار ش��دند.  وي درب��اره انتقاداتي كه به 
طرح كارورزي وارد مي شود نيز گفت: قطعاً هر طرحي كه در كشورها 
اجرا مي شوند مخاطراتي دارند كه تلاش مي شود، اين نقاط شناسايي 
شوند. منصوري درباره نگراني جامعه كارگري مبني بر جايگزين شدن 
كارورزان با كارگران شاغل در واحدهاي توليدي نيز گفت: قطعاً در اين 
زمينه ابزارهاي لازم نظارتي را به كار خواهيم بست تا فردي جايگزين 
نيروي ديگري نش��ود و با جلوگيري از ريزش نيروي كار به تبع اجراي 

اين طرح، تداوم در اشتغال وجود داشته باشد.

   يك ميليون كشاورز طي 1۲ سال بيكار شدند
  روغن و شكر در بازار جهاني ارزان شد

  طرح منتخب پلاسكو تا شهريور نهايي مي شود
  تنش هاي سياسي منطقه، طلا را گران كرد

  ركود بزرگ ترين چالش اصناف
  عرضه100درصدي جوج��ه يك روزه در ب��ورس كالا براي تنظيم 

بازار مرغ
  ۹0 سد درمناطق مختلف كشور در حال ساخت است

مؤسسه اعتباري حافظ مجوز ندارد
مؤسسه اعتباري خودخوانده حافظ، فاقد هرگونه مجوز از بانك مركزي 
جمهوري اس�لامي ايران بوده و فعاليت شعب آن غيرقانوني است. 
به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، پيرو اطلاعيه هاي قبلي بانك 
مركزي در سال هاي گذشته مبني بر غيرمجاز بودن موسسه حافظ، بر 
اساس اخبار واصله، اين موسسه مجدداً در برخي مناطق كشور اقدام 
به ايجاد شعبه كرده كه با تدابير نهادهاي نظارتي و انتظامي از گسترش 
فعاليت آن جلوگيري به عمل آمده است. بدين وسيله تأكيد مي شود، 
اين فع��الِ غيرمجاز فاقد هرگون��ه مجوز از بانك مرك��زي جمهوري 

اسلامي ايران بوده و فعاليت شعب آن غيرقانوني است. 
از اين رو ضروري اس��ت هموطنان عزيز به منظور جلوگيري از به 
مخاطره افتادن اموال خود از هرگونه ارتباط با اين مؤسسه جعلي از 
قبيل در اختيار گذاردن مِلك به منظور ايجاد شعبه، سپرده گذاري 
يا دريافت تسهيلات جداً خودداري كنند، در غير اين صورت بانك 
مركزي هيچ گونه مسئوليتي در قبال تضييع حقوق مشتريان اين 
مؤسسه غيرمجاز به خصوص استرداد وجوه سپرده گذاران نداشته 
و حق پيگيري موضوع از طريق مراج��ع قضايي را همچنان براي 

خود محفوظ مي داند. 
ضمناً از هموطنان گرامي درخواست مي شود قبل از سپرده گذاري در 
بانك ها و مؤسس��ات اعتباري، با مراجعه به پايگاه اطلاع رساني بانك 
مركزي به نش��اني WWW. CBI. IR از ليست بانك ها و مؤسسات 

اعتباري مجاز اطمينان يابند. 

در حالي مس�ئولان وزارت جهاد كش�اورزي 
بارها اعلام كرده اند اي�ران 1۶ درصد خرماي 
جه�ان را توليد و ص�ادر مي كند ك�ه چندي 
پيش خبر واردات خرما از اس�رائيل سرتيتر 
رسانه هاي كشور شد و پرونده اين واردات كه 
به گفته برخي   قانوني هم بوده اكنون روي ميز 
مجلس قرار گرفته و در حال بررس�ي اس�ت. 
اخي��راً مديركل دفت��ر ميوه هاي گرمس��يري و 
نيمه گرمس��يري وزارت جهاد كشاورزي با بيان 
اينكه 1۶ درصد خرماي جه��ان در ايران توليد 
مي ش��ود، گفت: ذخاير خرما ب��راي ماه رمضان 
امسال، حدود ۸0 هزار تن بوده است، اين درحالي 
اس��ت كه واردات قانوني خرما از كشور اسرائيل 

طي روزهاي گذشته رقم خورده است. 
روز گذش��ته نيز فرهاد تجري ناي��ب رئيس اول 
كميسيون اصل ۹0 مجلس ش��وراي اسلامي با 
اشاره به اين موضوع گفت: اگر دستگاهي درباره 
واردات خرما از اسرائيل قصور كرده و نقشي در 
اين ماجرا داشته باشد، درصورت تسليم شكايات 
به كميسيون اصل ۹0 به اين موضوع ورود كرده 
و راجع به آن تصميم گيري مي كنيم. او همچنين 
گفته بود كه توليدات خرما در كش��ور به حدي 
زياد است كه علاوه بر اس��تفاده مردم، مصارف 
ديگري نيز دارد، بنابراين چرا بايد اين محصول از 

اسرائيل وارد شود؟
حدود يك س��ال قبل نيز چند محموله خرما در 
منطقه آزاد تجاري شهرس��تان ماكو توقيف شد 
كه بررس��ي هاي اوليه نشان مي داد اين محموله 
محصول رژيم غاصب صهيونيس��تي اس��ت. از 
آنجايي كه هرگونه معامله تجاري با رژيم اشغالگر 
قدس ممنوع اس��ت، اين موض��وع طي روزهاي 
اخير توس��ط مراجع قانوني مورد پيگيري قرار 
گرفته است.  در اين ميان، رئيس كل دادگستري 
آذربايجان غربي در خص��وص آخرين وضعيت 
پرونده واردات خرماهاي اس��رائيلي به كش��ور 
گفته است: به احتمال قوي همين روزها بازپرس 
پرونده دستور امحاي اين خرماهاي آلوده را صادر 
مي كند و اين حكم با قاطعيت اجرا خواهد شد.  
توكل حيدري رئيس كل دادگستري آذربايجان 
غربي با اش��اره به آخرين وضعي��ت اين پرونده 
گفت: پس از كش��ف اين محموله كه توسط دو 
شركت ايراني به كشور وارد شده بود، بررسي هاي 

دقي��ق در اين زمينه انجام ش��د. پ��س از انجام 
تحقيقات محرز شد كه اين خرماها محصول رژيم 
اشغالگر قدس است و مطابق با قانون منع ورود 
كالاهاي متعلق به رژيم اش��غالگر قدس، نهايتاً 
روند رس��يدگي به پرونده ادامه پيدا كرد و اين 

محموله ضبط شد. 
بدين ترتي��ب از آنجايي كه اي��ن خرماها از بعد 
قابليت مصرف هم نياز به بررس��ي داش��ت زيرا 
احتمال اينكه خرماه��ا آلودگي هاي بيولوژيك 
داشته باش��ند، وجود داش��ت، بنابراين ارسال 
آنها به مراجع بهداشتي جهت اخذ آزمايشات و 
بررسي ميزان خطرآفريني آن براي مصرف كننده 
روندي طولاني به خود اختصاص داد و نهايتا بعد 
از يك پروسه هفت تا هشت ماهه نتايج آزمايشات 
اعلام شد. مراجع بهداشتي اين خرماها را آلوده و 

غيرقابل مصرف اعلام كردند. 
همچنين يك منب��ع آگاه در اي��ن زمينه گفته 
است: به احتمال زياد دو شركت مذكور كه اقدام 
به واردات اين محموله كرده اند، در مرحله ثبت 
س��فارش، كالاي ديگري را از ي��ك مبدأ قانوني 
ثبت سفارش كرده اند و مي خواسته اند محموله 
خرماي اسرائيلي را به اس��م يك كالاي ديگر از 
گمرك عبور داده و وارد كش��ور كنند. به اعتقاد 
برخي  اين محمول��ه نيز همانن��د محموله هاي 
پرتقالي كه چند س��ال قبل با برچسب اسرائيل 
قصد توزيع آن در تهران وجود داش��ت، احتمال 

زيادي دارد كه با اهداف سياسي انجام شده باشد. 
با اين وجود، هنوز جزئيات اين موضوع توس��ط 

گمرك به مسئولان ذي ربط ارائه نشده است. 
 واردات خرم�اي رژي�م صهيونيس�تي 

»ممنوع اندر ممنوع« است
مدير حوزه رياست سازمان حفظ نباتات كشور 
در واكنش به ورود خرماي اس��رائيلي به كشور 
گفت: تنها چهار محصول نظير موز، آناناس و انبه 
اجازه واردات قانوني به كشور را دارند، بنابراين 
واردات خرما از رژيم صهيونيس��تي ممنوع اندر 
ممنوع اس��ت. رضا مير در گفت وگو با تس��نيم، 
در ارتباط با واردات خرما از رژيم صهيونيستي 
اظهار داش��ت: موضوع خرماهاي وارد ش��ده از 
رژيم صهيونيس��تي به س��ازمان حفظ نباتات 
ارجاع نشده است. اين سازمان مرجع تشخيص 
آن نيست كه تعيين كند كه خرماهاي ياد شده 
چگونه و از چه كشوري به ايران آمده است. وي 
افزود: اين محموله به هر صورتي كه آمده در مرز 
گمرك كشور باقي مانده است و گمرك تشخيص 
داده كه اين محموله نبايد وارد شود و در آنجا نگه 

داشته شده است. 
وی گفت: خرما جزو اقلامي است كه ورود آن به 
كشور ممنوع است و ما اطلاعي از چگونگي ورود 
آن نداريم. مدير حوزه رياس��ت س��ازمان حفظ 
نباتات كش��ور گفت: مراجعه اي)درخواس��تي( 
براي واردات خرما به اين س��ازمان نشده است و 

استانداردي نيز در اين زمينه وجود ندارد. 
   گمرك ايران: خرماها معدوم شد

همچني��ن گم��رك اي��ران ب��ا ارائ��ه توضي��ح 
درب��اره خرماهاي اس��رائيلي وارد ش��ده به مرز 
بازرگانيتوضيحاتي ارائه و اعلام كرد كه ۹ كاميون 
خرماي مذكور با حكم قضايي امحا شد. گمرك 
ايران ب��ه ماجراي خرماهاي اس��رائيلي واكنش 
نش��ان داد و توضيحاتي در رابطه با اين موضوع 

ارائه كرد. 
در اين توضيحات آمده اس��ت: نماينده شركت 
حمل ونقل بين المللي ج. ر در فروردين ماه سال 
گذشته تعداد چهار دس��تگاه محموله خرما به 
محوطه بندري گمرك ب��ازرگان حمل مي كند. 
پس از چند روز نماينده شركت طي درخواستي، 
خواس��تار مرجوع كردن كالا به علت نداش��تن 
مجوزهاي لازم را كرد كه با توجه به اينكه پيش 
از اين محموله به گمرك اظهار نش��ده بود و در 
محوطه بندري قرار داشت، لذا طبق قانون بايد 
جهت ارجاع محموله، ارزيابي و بازرس��ي از كالا 

صورت مي گرفت. 
در مرحله ارزيابي كالا جهت مرجوع شدن توسط 
مأموران گمرك مش��خص ش��د، محموله هاي 
 Jordanrover, Medjoul وارده به م��ارك
محصول اسرائيل مي باش��د. همچنين نماينده 
ش��ركت حمل ونق��ل ر. م. ش ني��ز تع��داد دو 
دس��تگاه تريلر محموله خرما به محوطه بندري 
م��رز ب��ازرگان وارد و بعد از چند روز خواس��تار 
مرجوع كردن كالا شد كه مأموران گمرك وفق 
مقررات محموله مرجوعي را بازرس��ي و ارزيابي 
كرده و در ارزيابي به عمل آمده مشخص شد كه 
محموله خرما از همان مارك و محصول اسرائيل 
اس��ت. لذا حراس��ت گمرك بازرگان موضوع را 
به دس��تگاه هاي اطلاعاتي اعلام و پس از اطلاع 
يافتن مراجع نظارتي از ورود كالاهاي اسرائيلي 
به محوطه هاي بندري مرز بازرگان دستور توقيف 
كاميون ها توسط شعبه بازپرسي دادسراي ماكو 
حسب نامه شماره بايگاني ۹۵00۵۸- ۹۵/۲/1۵ 
صادر و اداره كل گمرك بازرگان دراجراي دستور 
مرجع قضايي نس��بت به توقيف كالا و كاميون 
به تعداد هفت دس��تگاه مربوط به ش��ركت هاي 
مذكور اقدام و نتيجه به ش��عبه رسيدگي كننده 

اعلام مي گردد.

گزارشي از واردات مشكوك خرما به كشور

پرونده خرماهاي آلوده به كجا رسيد؟

هادی غلامحسینی
  گزارش  یک

 ارزش زمين خواري در كشور 
حداقل 300هزار ميليارد تومان در سال است

 استان البرز 
رکورددار پديده زمین خواري در ايران

اس�تان همجوار ته�ران يعني البرز در س�ال 95 ب�ا زمين خواري 
100هزار ميليارد توماني روبه رو بوده، اين در حالي است كه مديركل 
جديد بازرس�ي اس�تان البرز، اراضي  اي كه در اين اس�تان مورد 
تعرض قرار گرفته را تقريباً در س�طح اي�ران كم نظير معرفي كرد. 
رئيس كل س�ازمان بازرسي كش�ور ضمن تأييد دست درازي هاي 
قاب�ل ملاحظه ب�ه اراضي اين اس�تان گف�ت: مردم از ي�ك مدير 
اس�لامي انتظار خلاف ك�ردن، اخت�لاس و رش�وه گرفتن ندارند. 
به گزارش »جوان«، تنها در اس��تان البرز در س��ال ۹۵ پديده ش��وم 
زمين خواري بالغ بر 100هزار ميليارد تومان تخمين زده ش��ده است، 
حال تصور كنيد كه كش��ور داراي ۳0 اس��تان ديگر هم است كه اگر 
در س��اير اس��تان ها در هر س��ال بخواهد تنها 10هزار ميليارد تومان 
زمين خواري اتفاق بيفتد، سالانه كش��ور با ۳00 تا 400هزار ميليارد 
تومان پديد زمين خواري مواجه اس��ت كه اين امرهم در اقتصاد ملي و 
بخش پولي اختلال ايجاد و هم اينكه دستگاه قضايي و سازمان بازرسي 

كل كشور را با انبوهي از پرونده روبه رو مي كند. 
زمين خواري و تغيي��ر كاربري اراض��ي منابع طبيعي مل��ي، باغات و 
زمين هاي كشاورزي روستايي به عنوان اولين مفسده اقتصادي كشور 
ايران شناخته مي شود كه مفسده زمين خواري و تغيير كاربري زمين 
در كشور همانند مفسده قاچاق كالا و ارز عزم ۸0 ميليون ايراني را براي 
مبارزه با اين پديده ضد محيط زيس��تي طلب مي كند و در واقع مردم 
ايران بازنده اصلي تجارت شوم پديده زمين خواري و تغيير كاربري هاي 

غيرقانوني و به اصطلاح قانوني هستند. 
قباد افشار، رئيس سازمان امور اراضي كش��ور پيش از اين به صراحت 
عنوان كرده بود 1۷۷ پرونده زمين خواري هاي بزرگ در ايران مرتبط 
با دستگاه هاي دولتي بوده است كه بر اساس آن با مجوز دستگاه هاي 
اجرايي اجازه ساخت و س��از در زمين هاي كشاورزي داده شده، بدين 
ترتيب مشخص است كه برخي از مديران اجرايي كشور درگير پديده 

زمين خواري شده اند. 
  رئيس سازمان بازرس�ي كل كش�ور در كرج: البرز به دليل 

نزديكي به پايتخت محل امني براي يقه سفيدان است
از سوي ديگر رئيس سازمان بازرسي كل كشور ۲۳ ارديبهشت 1۳۹۶ 
در آيين تكريم و معارفه مديركل بازرس��ي اس��تان البرز كه با حضور 
استاندار البرز، نمايندگان مجلس استان، شهردار كرج و اعضاي شوراي 
قضايي و شوراي معاونان استان در دادگستري البرز برگزار شد، اظهار 
داشت كه دست درازي هايي كه به املاك اين استان شده بسيار زياد 
بوده است ومردم از يك مدير اسلامي انتظار خلاف كردن، اختلاس و 

رشوه گرفتن ندارند. 
ناصر س��راج بيان كرد: برخي از جرائم چندين براب��ر ميانگين جرائم 
كشوري در استان البرز صورت گرفته كه در شأن مردم و شهر شهيدپرور 

كرج نيست. 
وي گفت: استان البرز، به عنوان س��ي و يكمين استان كشور به لحاظ 
نزديكي به پايتخت مكان امني براي يقه سفيد ها و فرار از امنيت و ناجا 
و دس��تگاه قضايي تهران اس��ت و ما براي مچ گيري نيامده ايم و براي 
دستگيري آمده ايم، اما مچي را كه نتوانيم اصلاح كنيم، قطع مي كنيم. 
از سوي ديگر، مديركل بازرسي جديد استان البرز با بيان اينكه اراضي  اي 
كه در استان البرز مورد تعرض قرار گرفته تقريباً در سطح ايران كم نظير 
است، گفت: گردش مالي اي  كه در سطح البرز وجود دارد اين استان را 

مورد وسوسه افراد سودجو قرار داده است. 
احمد علي آبادي فراهاني كه اخيراً عهده دار پس��ت مديركلي بازرسي 
استان البرز شده است در جمع استاندار البرز، نمايندگان مجلس اين 
استان، شهردار كرج و اعضاي شوراي قضايي و شوراي معاونان استان، 
ميزان تعرض به زمين هاي سي و يكمين استان كشور يعني البرز را در 
كل ايران كم نظير عنوان كرد و ملاك س��ازمان بازرسي كل كشور را 

اصلاح امور معرفي در كشور و در استان البرز معرفي كرده است. 
مديركل بازرسي استان البرز كه اخيراً عهده دار اين پست شده است، 
گفت: اگر اشكالي در ساختار كشور ايجاد شود، همه كشور بايد تاوان و 
هزينه آن را بپردازند، همكاري دستگاه ها در سطح استان سبب خدمت 

به مردم مي شود كه همان دغدغه امام و رهبري عزيز است. 
مديركل بازرسي البرز تأكيد كرد: اعتقاد ما به سلامت مديران اجرايي 
و ارتقاي سلامت اداري است اما اراضي اي  كه در اين استان البرز مورد 

تعرض قرار گرفته تقريباً در سطح كشور كم نظير است.
 زمين خواري پديده ش��وم و رو به گسترشي است كه در 10سال اخير 
رشد قابل ملاحظه اي داشته است. اين معضل در سال هاي اخير از چنان 
رشدي برخوردار بوده كه هم اكنون در صدر جرائم بزرگ و مفسده آفرين 

اقتصادي قرار گرفته است. 
  نفوذ زمين خواران در سازمان ها

در بس��ياري از پرونده هاي موجود زمين خواري برخ��ي از كارمندان 
و مديران برخ��ي س��ازمان ها و ادارات دولتي در كن��ار چپاولگران و 
غارتگران بيت المال، مرتك��ب جرائمي چون رش��وه خواري، جعل و 
سندسازي شده اند. شواهد موجود حاكي از نفوذ گسترده زمين خواران 
در سازمان ها و نهادهاي دولتي مثل ش��هرداري ها، ادارات كل منابع 
طبيعي، س��ازمان هاي ثبت اس��ناد و... اس��ت، چراكه دس��تيابي به 
اطلاعات مكاني و حقوقي زمين ها و املاك مرغوب و تنظيم اسناد براي 
زمين خواري هاي صورت گرفته بدون هم��كاري مديران و كارمندان 
اين سازمان ها و نهادها براي جعل و سندسازي مشكل به نظر مي رسد 
و لازم است در اين خصوص، مس��ئولان امنيتي و قضايي راهكاري را 
براي تصفيه و پاكسازي اين ش��ريكان جرم مفسدان اقتصادي در اين 

سازمان ها و نهادها طراحي و عملياتي كنند.
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